

الإدارة العامة للطيران المدني

قرار وزاري رقم (42) لسنة 2017

بشأن مقابل الخدمات التي تقدمها الإدارة

العامة للطيران المدني

رئيس الإدارة العامة للطيران المدني:

بعد الاطلاع على القوانين والمراسيم التالية:

- القانون رقم (30) لسنة 1960 في شأن إصدار أنظمة الملاحة الجوية المدنية.

- المرسوم الصادر بتاريخ 24 أكتوبر 1963 بتشكيل واختصاصات المجلس الأعلى للطيران المدني والمراسيم المعدلة له.

- المرسوم بالقانون رقم (31) لسنة 1987 في شأن تنظيم سوق النقل الجوي في دولة الكويت.

- المرسوم رقم (73) لسنة 2017 في شأن الطيران المدني.

- وعلى القرارات الوزارية التالية:

- القرار رقم (1) لسنة 1976 بتحديد مقابل الخدمات التي يقدمها مطار الكويت الدولي للطائرات.

- القرار رقم (107/1982) بشأن تعديل مقابل الخدمات التي تقدمها الإدارة العامة للطيران المدني.

- القرار رقم (30/1984) بشأن استحداث وتعديل بعض الخدمات التي لم يشملها القرار رقم (1) لسنة 1976.

- القرار رقم (31) لسنة 1984 بشأن تعديل مقابل الخدمات التي تقدمها الإدارة العامة للطيران المدني.

- القرار رقم (3) لسنة 1986 في شأن إصدار أنظمة سلامة الملاحة الجوية.

- القرار رقم (18) لسنة 1990 في شأن تفويض الإدارة العامة للطيران المدني باعتماد وإصدار التعديلات اللازمة على أنظمة سلامة الملاحة الجوية الصادرة بموجب القرار رقم (3) لسنة 1986.

- القرار رقم (12) لسنة 1992 بشأن تعديل واستحداث وزيادة بعض رسوم الخدمات التي يؤديها مطار الكويت الدولي للطائرات.

- القرارين رقمي (24) لسنة 1992 و (27) لسنة 1993 بشأن تعديل بعض مواد القرار رقم (12) لسنة 1992.

- القرار رقم (27) لسنة 1994 بتحديد رسوم الهبوط والانتظار في مطار الكويت الدولي.

- القرار رقم (18) لسنة 1996 بشأن إصدار أنظمة سلامة الطيران المدني الكويتية.

- القرار رقم (14) لسنة 2000 بشأن مقابل الخدمات التي تقدمها الإدارة العامة للطيران المدني للطائرات وشركات الطيران والخدمات الأخرى المرتبطة بها والمكملة لها.

- القرار رقم (36) لسنة 2004 بشأن تعديل المادة (17) من القرار الوزاري رقم (14) لسنة 2000.

- القرار الوزاري رقم (6) لسنة 2011 بشأن إصدار اللائحة التنفيذية للمرسوم بالقانون رقم (31) لسنة 1987 في شأن تنظيم

30 (30 يوما) من 3 إلى 4 عناصر		
بيانات شهرية (30 يوما) أكثر من 4 عناصر	30	
بيانات سنوية (12 شهرا) من 1 إلى 2 عنصر	10	
بيانات سنوية (12 شهرا) من 3 إلى 4 عناصر	15	
بيانات سنوية (12 شهرا) أكثر من 4 عناصر	30	
	25 عن كل نسخة و 5 عن كل تعديل يصدر بالدليل	الاشتراك في دليل الطيران الكويتي

جدول (4) الرسوم التشغيلية مقابل خدمات إدارة العمليات وإدارة الهندسة

الملاحظات	القيمة بالدinar الكويتي KD	الرسم
	50	استعمال جسر نقل الركاب
	1	رسم ميزان أمتعة الركاب
	1	رسم الترانزيت
	600 سنويا	استعمال وحدة تلفاز ومحطة استقبال وتلفزيون اعلان عن رحلات
	450 سنويا	استعمال جهاز تلفزيون اعلان عن الرحلات
	20	تسجيل جديد لتاكسي المطار
	10	تجديد تسجيل تاكسي المطار
	5	اصدار بدل فاقد أو تالف لإشارة المطار
	10	اصدار تصريح دائم (ملصق) لدخول السيارات إلى ساحة المطار
	20	استبدال اللوحات الخاصة بالسيارات والمعدات المستخدمة في ساحة المطار من قبل شركات الطيران - باللوحات التي تصدرها الإدارة العامة للطيران المدني
	50	دخول سيارات نقل الشحنات الحيوانية إلى ساحة المطار
	50	ترك المخلفات الخاصة بالشحنات الحيوانية
	100	ترك الأخشاب والأقفاس الخاصة بالشحنات الحيوانية
	5	إصدار التصاريح المؤقتة لدخول سيارات الصالون إلى ساحة المطار
	10	إصدار التصاريح المؤقتة لدخول الشاحنات الثقيلة والرافعات إلى ساحة المطار
	15	إصدار تصريح دخول للأفراد إلى ساحة المطار والمناطق المحظورة
	10	إصدار بدل فاقد تصريح دخول للأفراد إلى ساحة المطار والمناطق المحظورة

جدول (5) الرسوم الإدارية مقابل خدمات إدارة النقل الجوي

الملاحظات	القيمة بالدinar الكويتي KD	الرسم
	500	اصدار موافقة مبدئية للترخيص لأشخاص السوق
	500	اصدار الموافقة النهائية للترخيص
	300	الموافقة على تجديد الترخيص
	300	تغيير العنوان فقط
	300	اضافة على الترخيص
	500	اصدار موافقة لتأسيس شركة خدمات طيران
	300	تغيير عنوان شركة خدمات طيران
	100	اصدار موافقة لترخيص مكتب إداري
	500	الموافقة على طلب التنازل وتحويل الملكية
	100	الموافقة على تغيير (دخول أو خروج) الشركاء
	100	تسجيل وكالة عن شركة طيران
	10	اصدار شهادة لمن يهمل الأمر
	50	دراسة طلب تشغيل رحلات جماعية

سوق النقل الجوي في دولة الكويت.

مادة (1)

تحصل الرسوم مقابل الخدمات التي تقدمها الإدارة العامة للطيران المدني وفق الجداول التالية:

جدول (1) الرسوم مقابل خدمات الملاحة الجوية

الملاحظات	القيمة بالدinar الكويتي KD	الرسم
للرحلات القادمة فقط (مرحلة ما قبل الهبوط)	50	رسم الاقتراب
دينار ومائتان فلس لكل طن من وزن الطائرة	1.200	رسم الهبوط والإتارة
أول ساعتين مجانا (4 ساعات لطائرات الشحن). 1-الطائرات ذات الجسم الضيق: 10 دنانير لكل ساعة زيادة. 2-الطائرات ذات الجسم العريض: 15 دينارا لكل ساعة زيادة.		رسم انتظار الطائرات

جدول (2) الرسوم مقابل خدمات إدارة الأجهزة الملاحية

الملاحظات	القيمة بالدinar الكويتي KD	الرسم
	150 (أول مرة) 80 (اشتراك سنوي)	تمديد خطوط داخلية في مباني الركاب عن طريق بدالة المطار
	1.500 للتمديد أول مرة 10% سنويا للتجديد	تمديد خط خارجي عن طريق مناهيل الطيران المدني
	120 أول مرة - 60 سنويا للتجديد	تمديد خط هاتف داخلي
	60	تركيب جهاز هاتف
	3000 سنويا غير شامل تكلفة التركيب	خط AFTN
للجهات الحكومية غير الطيران المدني	150 اشتراك سنوي	اشتراك AFTN portal عن طريق الانترنت لإرسال Flight Plan
	500 اشتراك أول سنة و 200 للتجديد	اشتراك جهاز اتصال لاسلكي (Walkie Talkie) UHF

جدول (3) الرسوم مقابل خدمات الأرصاد الجوية

الملاحظات	القيمة بالدinar الكويتي KD	الرسم
	12	المناخ والحياة
	12	الغبار والعواصف الترابية في الكويت
	12	المناخ بالإنجليزية
	24	التقرير السنوي (كتاب)
	10	التقرير الشهري
	40	ملخصات مناخية (مطار الكويت 82,62)
	10	الطقس والمناخ في الكويت
بيانات ساعية (24 ساعة) من 1 إلى 2 عنصر	5	المعلومات المناخية والنشرات الجوية:
بيانات ساعية (24 ساعة) من 3 إلى 4 عناصر	10	
بيانات ساعية (24 ساعة) أكثر من 4 عناصر	15	
بيانات شهرية (30 يوما) من 1 إلى 2 عنصر	10	
بيانات شهرية	15	

جدول (6) الرسوم مقابل خدمات إدارة سلامة الطيران		
الرسوم	القيمة بالدينار الكويتي KD	الملاحظات
1. رسوم شهادة الاستخدام الجوي: 1. إصدار الشهادة. 2. تجديد الشهادة (لمدة سنتين). 3. تعديل شهادة الاستخدام الجوي.	220 220 100	
2. رسوم إصدار شهادة مشغل جوي: 1. إصدار شهادة مشغل جوي على حسب الوزن بالكيلوجرام للطائرة لكل نوع من الطائرات المحددة للتشغيل: - ما لا يتجاوز 2000 كيلوجرام - ما يتجاوز 2000 كيلوجرام ولكن لا يتجاوز 15000 كيلوجرام - ما يتجاوز 15000 كيلوجرام 2. رسوم تجديد شهادة مشغل جوي (لمدة سنتين). 3. إضافة نوع طائرة جديد لشهادة مشغل جوي على حسب الوزن بالكيلوجرام: - ما لا يتجاوز 2000 كيلوجرام - ما يتجاوز 2000 كيلوجرام ولكن لا يتجاوز 15000 كيلوجرام - ما يتجاوز 15000 كيلوجرام 4. طلب تغيير إقليم أو أقاليم التشغيل المحددة في الشهادة. 5. طلب تغيير إثم الشركة أو الاسم التجاري المحدد في الشهادة. 6. طلب تغيير المسؤول الإداري. 7. تعديل شهادة مشغل جوي أو شهادة مواصفات التشغيل (لكل نوع طائرة).	1450 2200 2750 4000 1450 2200 2750 700 100 100 100	
3. رسوم تسجيل الطائرات: 1. إصدار شهادة تسجيل طائرة لكل 500 كجم أو جزء منها. 2. تعديل شهادة التسجيل.	5 100	
4. رسوم شهادة صلاحية طيران: 1. إصدار - لكل 500 كجم أو جزء منها 2. تجديد - لكل 500 كجم أو جزء منها (لكل سنة) 3. شهادة الصلاحية للتصدير: - لكل 500 كجم أو جزء منها (الشهادة منتهية الصلاحية). - لكل 500 كجم أو جزء منها (الشهادة صالحة). 4. تعديل شهادة صلاحية طيران.	35 30 50 25 100	
5. رسوم تصريح طيران بدون شهادة صلاحية: - إصدار أو تغيير	300	
6. رسوم تأجير الطائرات - التأجير الحاف: 1. طلب تأجير طائرة كويتية للتشغيل من قبل مشغل أجنبي. 2. طلب إضافة طائرة في عقد تأجير ساري المفعول. 3. طلب تمديد مدة عقد الإيجار.	2000 500 500	
7. رسوم تأجير الطائرات - التأجير الربط: 1. طلب تأجير طائرة كويتية مسجلة مع طاقمها لتشغيلها من قبل مشغل أجنبي. 2. طلب تأجير طائرة أجنبية مسجلة مع طاقمها لتشغيلها من قبل حامل شهادة مشغل جوي كويتي.	11000 11000	
8. رسوم تسجيل رهنيات الطائرات: 1. في حالة أن يكون المبلغ المضمون بالرهن لا يزيد عن 50000 د.ك. 2. في حالة أن يكون المبلغ المضمون بالرهن يزيد عن 50000 د.ك. ولا يزيد عن 2500000 د.ك. 3. في حالة أن يكون المبلغ المضمون بالرهن يزيد عن 2500000 د.ك. ولا يزيد عن 10000000 د.ك. 4. في حالة أن يكون المبلغ المضمون بالرهن يزيد عن 10000000 د.ك.	50 150 300 600	
5. في حالة أن الرهن المسجل لا يحدد مبلغ الضمان. 6. عند استلام طلب تسجيل رهن لأكثر من طائرة تطبق الرسوم من 1 إلى 5 على الطائرة الأولى و المبلغ التالي لكل طائرة إضافية.	600 50	
9. رسوم شهادة تشغيل الوقت المحول الممتد للطائرات: 1. إصدار الشهادة. 2. طلب تغيير المدة الزمنية للتشغيل الممتد في الشهادة. 3. تعديل.	2200 200 100	
10. رسوم اعتماد مؤسسة صيانة الطائرات: 1. إصدار شهادة مؤسسة صيانة الطائرات. 2. تجديد الشهادة (لمدة سنتين). 3. توسيع أو تغيير درجة أو تغيير معدل الاعتماد. 4. تغيير اسم مؤسسة الصيانة أو الاسم التجاري أو الموقع أو أي تعديل آخر على الشهادة أو ملحقاتها.	1200 1000 400 100	
11. رسوم اعتماد مؤسسة إدارة استمرارية صلاحية الطائرات: 1. إصدار شهادة مؤسسة إدارة استمرارية صلاحية الطائرات. 2. تجديد الشهادة (لمدة سنتين). 3. توسيع أو تغيير درجة أو تغيير معدل الاعتماد. 4. تغيير اسم المؤسسة أو الاسم التجاري أو الموقع أو أي تعديل آخر على الشهادة أو ملحقاتها.	1200 1000 400 100	
12. رسوم اعتماد التعديلات، التصليحات و خلافة للطائرات: 1. رسوم خاصة بتعديلات أو تصليحات أساسية للطائرات (من مصدر معتمد). 2. رسوم خاصة بتعديلات أو تصليحات ثانوية للطائرات (من مصدر غير معتمد). 3. رسوم خاصة بتعديلات أو تصليحات ثانوية للطائرات (من مصدر معتمد).	250 250 150	

	15. رسوم اعتماد كليات تدريب الطيران: 1. كليات تدريب الطيران: أ. إصدار شهادة اعتماد كلية تدريب الطيران التجاريين وكفاءة استخدام الآلات الدقيقة. ب. تجديد شهادة الاعتماد (لمدة سنتين). ج - توسعة أو تغيير درجة أو تغيير مدى الاعتماد. 2. كليات تدريب مهندسي صيانة الطائرات: أ - إصدار شهادة اعتماد كلية تدريب مهندسي صيانة الطائرات. ب. تجديد شهادة الاعتماد (لمدة سنتين). ج - توسعة أو تغيير درجة أو تغيير مدى الاعتماد. 3. كليات تدريب خدمات الملاحة الجوية: أ. إصدار شهادة اعتماد كلية تدريب خدمات الملاحة الجوية. ب. تجديد شهادة الاعتماد (لمدة سنتين). ج - توسعة أو تغيير درجة أو تغيير مدى الاعتماد. 4. كليات تدريب نقل المواد الخطرة: أ - إصدار شهادة اعتماد كلية تدريب نقل المواد الخطرة. ب. تجديد شهادة الاعتماد (لمدة سنتين). ج - توسعة أو تعديل درجة أو تغيير مدى الاعتماد. 5. كليات تدريب أمن الطيران: أ. إصدار شهادة اعتماد كلية تدريب أمن الطيران. ب. تجديد شهادة الاعتماد (لمدة سنتين). ج - توسعة أو تغيير درجة أو تغيير مدى الاعتماد. 6. رسوم تعديل شهادات الاعتماد لجميع أنواع كليات التدريب. 7. رسوم اعتماد دورة الاختلافات في فئة نوع الطائرة.	2500 2000 400 1000 500 200 800 800 150 800 600 150 800 600 150 100 50
	16. رسوم شهادة موزع طائرات: 1. إصدار شهادة موزع طائرات. 2. تجديد الشهادة (لمدة سنتين). 3. رسوم تعديل أو تغيير بيانات الشهادة.	300 300 100
	17. رسوم اعتماد نقل مواد خطرة: 1. إصدار شهادة نقل مواد خطرة. 2. تجديد الشهادة (لمدة سنتين). 3 - تغيير قطاع أو موقع أو بنود اعتماد أو أية تعديل آخر.	800 800 100
	18. رسوم ترخيص المطارات و التنظيم الأمنية: 1 - ترخيص مهبط طائرة عمودية (Hellipad). 2 - تجديد ترخيص مهبط طائرة عمودية (لمدة سنتين). 3. ترخيص مطار (خارج دولة الكويت). 4. تجديد ترخيص مطار لمدة سنتين (خارج دولة الكويت).	200 150 500 400

	13. رسوم تراخيص الأفراد: 1. إصدار أو تجديد أو تبديل (بدل فاقد أو تالف) تراخيص طاقم قيادة الطائرة: أ - رخصة طيار نقل جوي (لمدة عشر سنوات) ب. رخصة طيار تجاري (لمدة عشر سنوات) ج - رخصة مهندس طيران (لمدة عشر سنوات) د. شهادة تصديق لرخصة طيار تجاري أو طيار نقل جوي (لمدة سنة). هـ - إدراج نوع طائرة جديد في معايير الطائرات. و - تغيير العقد لنوع الطائرة في معايير الطائرات. ز - إدراج شهادة ممتحن معتمد ح - تغيير شهادة ممتحن معتمد. ط - إدراج معايير كفاءة استخدام الآلات الدقيقة في الطائرة. ي - إدراج معايير قطر. ك - تقييم الفحوصات و الاختبارات لإصدار أو تجديد الرخصة.	160 160 140 50 40 40 60 30 30 30 50
	2. رسوم شهادة فرد من طاقم الطائرة (CMC): أ. إصدار. ب. تجديد (لمدة سنتين). ج. تبديل (بدل فاقد أو تالف). 3. رسوم رخصة مهندسي صيانة الطائرات: أ. إصدار أو تجديد أو تمديد أو تبديل (بدل فاقد) رخصة بدون نوعية تصنيف (لمدة خمس سنوات). ب. شهادة تصديق لرخصة مهندس صيانة طائرات (لمدة سنة). ج. مقابل إدراج نوعية تصنيف.	20 20 20 70 50 18
	د. مقابل فحص أو اختبار أو الإعادة لكل فئة. 4. رسوم شهادة مرسل جوي / ضابط عمليات طيران:	30
	- إصدار أو تجديد أو تبديل (بدل فاقد) (مدة الصلاحية سنتين)	40
	14. رسوم اعتماد محاكي الطيران: أ. إصدار شهادة اعتماد جهاز محاكي جديد لأول مرة. ب. إصدار شهادة اعتماد جهاز محاكي معتمد من قبل جهة معترف بها من الإدارة العامة للطيران المدني. ج. تجديد الشهادة. د. تعديل الشهادة.	3500 600 600 100

2 100	19. رسوم عامة : 1. طلب صورة طبق الأصل (لكل صفحة). 2. طلب تعديل أية وثيقة صادرة عن الإدارة العامة لشركة أو هيئة أو منظمة ولم تذكر أعلاه. 3. طلب مراجعة و اعتماد دليل إجرائي (لكل صفحة) بمقد أدنى 10 د.ك لكل طلب. OPM, MOE, Excluding (MTOE, MS and MEL).
0.250	
25	4. التدقيق والمصادقة على الشهادات الفنية للطائرات الأجنبية بغرض الموافقة للتشغيل إلى مطارة الكويت الدولي (لكل طائرة).

مادة (2)

تأجير مساحة في مطار الكويت الدولي للأغراض التجارية

يحصل مبلغ 100 دينار كويتي شهريا عن كل متر مربع وما دونه من الشركات والمؤسسات أو الجهات الأخرى التي ترغب بتأجير أية مساحة داخل أو خارج مبنى مطار الكويت الدولي لاستخدامها في أغراض الدعاية والإعلان وغيرها، ووفقا للأنظمة والشروط التي تحددها الإدارة العامة للطيران المدني، وبما لا يتعارض مع التزامات العقود المبرمة بين الإدارة وشركات الدعاية والإعلان بهذا الخصوص. على أن يسري هذا الرسم على العقود المبرمة بعد تاريخ صدور هذا القرار.

مادة (3)

على شركات الطيران ومؤسسات الطيران العاملة بدولة الكويت أو وكلائهم المعتمدين لدى الإدارة العامة للطيران المدني ما يلي:

1 - موافاة الإدارة العامة للطيران المدني بأقصى وزن مسموح به للإقلاع لطائراتها أثناء تقديم جداول التشغيل الموسمية، حتى يتسنى التحاسب بموجبها، وفي حالة عدم الالتزام بتقديم تلك الجداول، يتم التحاسب وفقا لأقصى وزن لنوع الطائرة المشغلة، مع عدم الاعتداد بأية مطالبات لاحقة بشأن فروقات الأسعار.

2- في حالة الرغبة بالتحاسب شهريا بشأن الرسوم المستحقة، يتم تعبئة نموذج التعهد المخصص لهذا الغرض لدى الإدارة العامة للطيران المدني على أن يتم الالتزام ببوده.

مادة (4)

اعفاءات لمقابل هبوط الطائرات والإنارة والانتظار

تعفى الطائرات التالية من مقابل الهبوط والإنارة والانتظار:

1. طائرات الأمم المتحدة ووكالاتها وطائرات المنظمات الدولية والإقليمية.

2. طائرات الوفود الرسمية (شريطة المعاملة بالمثل).

3. الطائرات المخصصة لخدمات منظمتي الهلال الأحمر والصليب

الأحمر الدوليين، وأي طائرات أخرى تقدم خدمات انسانية عامة.

4. الطائرات الحكومية الوطنية، والحكومية الأجنبية (شريطة المعاملة بالمثل).

5. الطائرات العسكرية أو المدنية التي تقدم خدمات عسكرية.

6. الهبوط الاضطراري لأسباب فنية أو جوية بعد الإقلاع مباشرة من مطار الكويت الدولي، أو بناء على تعليمات من قبل الإدارة العامة للطيران المدني.

7. لرئيس الإدارة العامة للطيران المدني أو من ينوب عنه سلطة إعفاء أي أنواع أخرى من الطائرات، وكذلك سلطة الغاء أي من الإعفاءات المذكورة أعلاه.

مادة (5)

تلغى القرارات الوزارية التالية والسابق الإشارة إليها، ويوقف العمل بها اعتبارا من تاريخ صدور هذا القرار وهي:

القرار رقم (1) لسنة 1976

القرار رقم (107) لسنة 1982

القرار رقم (30) لسنة 1984

القرار رقم (31) لسنة 1984

القرار رقم (12) لسنة 1992

القرار رقم (24) لسنة 1992

القرار رقم (27) لسنة 1993

القرار رقم (27) لسنة 1994

القرار رقم (14) لسنة 2000

القرار رقم (36) لسنة 2004

مادة (6)

ينشر هذا القرار في الجريدة الرسمية، ويعمل به اعتبارا من تاريخ 2017/10/1.

رئيس الطيران المدني

سلمان صباح السالم الحمود الصباح

صدر في: 27 رمضان 1438 هـ

الموافق: 22 يونيو 2017 م

**Ministerial Resolution no. (42) of Year 2017
Regarding charges for the services
provided by the Directorate General of
Civil Aviation**

**The President of the Directorate General
of Civil Aviation**

**following perusal of the following Laws
and Decrees:-**

- Law No. (30) of year 1960 regarding the issuance of civil air navigation regulations
- The Decree issued on the 24th of October, 1963 on the formation and mandate of the Supreme Council of Civil Aviation, and its amended decrees.
- The Decree-Law No. (31) of year 1987 regarding regulating air transport market in the State of Kuwait
- The Decree No. (73) of year 2017 regarding civil aviation.
- And after the perusal of following Ministerial Resolutions:-
- Resolution No. (1) of year 1976 on determining the charges for the services provided by Kuwait International Airport to aircrafts.
- Resolution No. (107/1982) regarding amending the charges for the services provided by the Directorate General of Civil Aviation,
- Resolution No. (30/1984) regarding introducing and altering some services not included in Resolution No. (1) of year 1976,
- Resolution No. (31/1984) regarding amendment of the charges for the services provided by the Directorate General of Civil Aviation,
- Resolution No. (3) of year 1986 regarding the issuance of air navigation safety regulations,
- Resolution No. (18) of year 1990 regarding the mandate granted to the Directorate General of Civil Aviation to approve and issue the necessary amendments on air navigation safety regulations issued by virtue of Resolution no. (3) of year 1986,
- Resolution No. (12) of year 1992 regarding introducing, amending and increasing some charges for the services provided by Kuwait International Airport to aircrafts,
- Resolutions No. (24) of year 1992, and Resolution No. (27) of year 1993 regarding the amendment of some articles of Resolution No.

(12) of year 1992,

- Resolution No. (27) of year 1994 on determining landing and parking at Kuwait International Airport,
- Resolution No. (18) of year 1996 regarding the issuance of Kuwait civil safety regulations,
- Resolution No. (14) of year 2000 regarding the charges for the services provided by the Directorate General of Civil Aviation to the aircrafts and airlines as well as other services associated with and complementary thereto,
- Resolution No. (36) of year 2004 regarding the amendment of Article (17) of the Resolution No. (14) of year 2000,
- Resolution No. (6) of year 2011 regarding the issuance of the Executive Regulation of the Decree-Law No. (31) of year 1987 regarding regulating air transport market in the State of Kuwait.

Article No. (1)

**The following charges for the services
provided by Kuwait Directorate of Civil
Aviation are to be collected as described
in the tables below:**

Table (1) Air Navigation Service Charges

Remarks	Price KD	Charge
For inbound flights only	50	Approach
For each ton of actual aircraft weight	1.200	Landing & lighting
First 2 hours are fee (4 hours for freighters) -1KD10 for every extra hour of narrow body aircraft -2KD15 for every extra hour of wide body aircraft		Parking

Table (2) Air Navigation Equipment Charges

Remarks	Price KD	Charge
	150 for the first time, and 80 annually	Install internal extensions in the passengers terminal
	1.500 per meter for the first time, and 10% annually for renewal	Install external extensions via Civil Aviation manholes
	120 for the first time, 60 for annual renewal	Tie up internal phone line
	60	Setup new landline phone
For	3000 annually	AFTN line

government offices	excluding setup charge	
	150 annually	AFTN portal subscription via internet for sending and managing FPL
	500 for the first year, and 200 for annual renewal	UHF (walkie talkie) subscription

Table (3) Meteorological Service Charges

Remarks	Price KD	Charge
	12	Weather and life
	12	Dust and storms
	12	Climate (English)
	24	Annual report (book)
	10	Monthly report
	40	Climate summaries (Kuwait Airport 62 and 82)
	10	Climate and weather in (Kuwait)
Hourly data (24 hrs.) 1-2 elements	5	Meteorological data
Hourly data (24 hrs.) 3-4 elements	10	
Hourly data (24 hrs.) more than 4	15	
Monthly data (30 days) 1-2 elements	10	
Monthly data (30 days) 3-4 elements	15	
Monthly data (30 days) more than 4	30	
Yearly data (12 months) 1-2 elements	10	
Yearly data (12 months) 3-4 elements	15	
Yearly data (12 months) more than 4	30	
	25 for each issue copy	
	And 5 per each change to the guide	Subscription in Kuwait aviation guide

Table (4) Airport Terminal Operation Charges

Remarks	Price KD	Charge
	50	Passenger boarding bridge
	1	Passenger check-in
	1	Transit passenger
	600 yearly	Station, monitor and TV for flight display

	450 yearly	TV for flight display
	20	Airport Taxi registration
	10	Airport Taxi registration annual renewal
	5	Replacement of airport taxi car badge
	10	Airside permanent permission for vehicles
	20	Replacement of vehicles number plate to access airside
	50	Permission for livestock truck to access airside
	50	Trash left behind in livestock truck
	100	Other wooden plates left behind in livestock truck
	5	Temporary permission for saloon car to access airside
	10	Temporary permission for heavy duty vehicles
	15	Airport pass for staff
	10	Replacement of staff airport pass

Table (5) Administrative Charges of Air Transport Department

Remarks	Price KD	Charge
	500	Issuance of license (preliminary approval)
	500	Issuance of final license approval
	300	License renewal
	300	Address change request
	300	Request to add new information
	500	Issuance of approval to set up aviation services company
	300	Address change of aviation services company
	100	Issuance of approval to administration office
	500	Approval of ownership change
	100	Approval to add or delete partner(s)
	100	Registration of an airlines GSA
	10	Issuance of "to whom it may concern" certificate
	50	Examine a request of arranging group inclusive tours GIT

Table (6) Aviation Air Safety Charges

Remarks	Price KD	Charge
	220	1. Charges for Aerial Works Certificates: 1. Issuance of Certificate. 2. Renewal (Two Years) 3. Amendment request.
	220	
	100	
	1450	2. Charges for Air Operator Certificates: 1. When an application is made for the grant of an Air
	2200	
	2750	
	4000	

1450	Operator's Certificate the applicant shall pay the amount specified below as appropriate to the Maximum Taxi Weight Approved (MTWA) of each type of aircraft specified in the application.			Certificate of Airworthiness.
2200			300	5. Charges for Special Flight Permit: Issuance or Alteration of a certificate.
2750			2000	6. Charges for Aircraft Leasing 'Dry Lease':-
700	-Not exceeding 2000 Kilo Grams.		500	1. Application to Dry Lease Kuwaiti Registered aircraft by a foreign Air Operator.
100	-Exceeding 2000 KG but not exceeding 15000 KG. -Exceeding 15000 KG.		500	2. Application to add an aircraft in a valid lease agreement.
	2. AOC Renewal Charges (Two Years Validity).			3. Application to extend a lease agreement.
	3. When an application is made for the addition of new aircraft type		11000	7. Charges for Aircraft Leasing 'Wet Lease':-
	-Not exceeding 2000 Kilo Grams.		11000	1. Application to Wet Lease a Kuwaiti Registered aircraft to a foreign Air Operator.
	-Exceeding 2000 KG but not exceeding 15000 KG.			2. Application to Wet Lease a Foreign Registered aircraft to a Kuwaiti Air Operator.
	-Exceeding 15000 KG.		50	8. Charges for Registration of Aircraft Mortgages:-
	4. Application to vary the operating region or regions specified in the certificate.			1. Where the sum secured by the mortgage does not exceed 50,000 KD.
	5. Application to alter the company name or trading name specified in the certificate.			2. Where the sum secured by the mortgage exceeds 50,000 KD but does not exceed 2,500,000 KD.
	6. Application to change the Accountable Manager.			3. Where the sum secured by the mortgage exceeds 2,500,000 KD but does not exceed 10,000,000 KD.
100	7. Application to alter the Air Operator Certificate or Operations Specifications Certificate (for each aircraft type).		150	4. Where the sum secured by the mortgage exceeds 10,000,000 KD.
100			300	5. Where the mortgage to be registered does not specify the amount of the sum secured.
5	3. Charges for Aircraft Registration:		600	6. Upon receiving an application for the registration of a mortgage of more than one aircraft, the applicant shall pay a charge calculated in accordance with (1) to (5) for the first aircraft and for each additional aircraft a charge of.
100	1. Grant of Aircraft Certificate of Registration in respect of each 500 KG, or part thereof, of the MTOW.		600	
	2. Application to Amend the C of R.		50	
35	4. Charges for Certificate of Airworthiness:			
30	1. Issuance in respect of each 500 KG, or part thereof, of the MTOW.			
50	2. Renewal in respect of each 500KG, or part thereof, of the MTOW (One Year Validity).			
25	3. Certificate of Airworthiness for Export:			
100	- Issuance in respect of each 500 KG, or part thereof, of the MTOW (expired C of A).			
	- Issuance in respect of each 500 KG, or part thereof, of the MTOW (Valid C of A).			
	4. Application to alter the			
			2200	9. Charges for permission to operate Extended Diversion Time Operations (EDTO):
			200	1. Issuance of Certificate.
			100	2. Application to extend the EDTO operational time limit.
				3. Amendment Request.
			1200	10. Charges for Approved Maintenance Organization (AMO):
			1000	1. Issuance of AMO Approval.
			400	
			100	

		2. Renewal of AMO Approval (Two Years). 3. Application to amend or extend the Scope of Approval. 4. Application to change the Company Name, Trading Name, Location or any other alteration to the Certificate or its Annexes.			Rating. j) Inclusion of a Towing Rating. k) Examination, Test or Assessment for the Grant or Extension of a License.
	1200	11. Charges for Continuing Airworthiness Management Organization (CAMO): 1. Issuance of CAMO Approval.	20 20 20 70 50 18 30 40	2 . Cabin Crew Member (CMC) Certificate: a) Grant. b) Renewal (Two Years). c) Replacement. 3. Aircraft Maintenance Engineers: a) Grant, Renewal, Extension or Replacement of AME License (Five Years). b) Validation of AME License (Certificate of Validation Valid for One Year). c) Inclusion of Aircraft Type Rating. d) Examination, Test or Assessment for the Grant of Extension of a License. 4. Flight Dispatcher/ Flight Operations Officer Certificates: - Grant, Renewal or Replacement (Two Years).	
	1000 400 100	2. Renewal of CAMO Approval (Two Years). 3. Application to amend or extend the Scope of Approval. 4. Application to change the Company Name, Trading Name, Location or any other alteration to the Certificate or its Annexes.			
	250 250 150	12. Charges for Approval of Modifications, Repairs...etc. of aircraft: 1. Major Modification or Repair (repaired by an approved source). 2. Minor Modification or Repair (prepared by an un-approved source). 3. Minor Modification or Repair (prepared by an approved source).			
	160 160 140 50 40 40 60 30 30 30 50	13. Charges for Personnel Licensing: 1. Grant, Renewal or Replacement of Flight Deck Crew Licensing : a) Airline Transport Pilot's License ATPL (Ten Years). b) Commercial Pilot's License CPL (Ten Years). c) Flight Engineer's License (Ten Years). d) Validation of CPL or ATPL (Certificate of Validation Valid for One Year). e) Inclusion of a second or subsequent Aircraft Type Rating. f) Changing the entry for a type of aircraft in the Aircraft Type Rating. g) Inclusion of an Authorised Examiner Certificate. h) Alteration or Amendment to the Authorised Examiner Certificate. i) Inclusion of an Instrument	3500 600 600 100	14. Charges for Flight Simulators: a) Grant of Flight Simulator Approval. b) Grant of Flight Simulator Approval to an approved FS by a DGCA recognized organization. c) Renewal of the Approval. d) Application to Amend the Approval Certificate.	
			2500 2000 400 1000 500 200 800 800 150 800 600 150 800 600 150 100 50	15. Charges for Training Organizations: 1. Flight Training Organizations: a) Grant of an FTO Approval. b) Renewal (Two Years). c) Application to amend or extend the scope of approval. 2. Part 147 Training Organizations: a) Grant of a Part 147 Training Organization Approval. b) Renewal (Two Years). c) Application to amend or extend the scope of approval. 3. Air Navigation Training Organizations: a) Grant of an Air Navigation Training Organization Approval.	

		b) Renewal (Two Years). c) Application to amend or extend the scope of approval. 4. Dangerous Goods Training Organizations: a) Grant of a Dangerous Goods Training Organization Approval. b) Renewal (Two Years). c) Application to amend or extend the scope of approval. 15. Aviation Security Training Organizations: a) Grant of an Aviation Security Training Organization. b) Renewal (Two Years). c) Application to amend or extend the scope of approval. 6. Charges for other Amendments and Alterations to Training Organizations Approvals. 7. Approval of Type Differences Courses.
	300 300 100	16. Charges for Aircraft Dealer's Certificate: 1. Grant of an Aircraft Dealer's Certificate. 2. Renewal (Two Years). 3. Charges for Amendment or Alterations to the Certificate.
	800 800 100	17. Charges for the Transportation of Dangerous Goods. 1. Grant of a Transportation of Dangerous Goods Approval Certificate. 2. Renewal (Two Years). 3. Application to expand or vary the class rating, change of sector, location or any other alterations.
	200 150 500 400	18. Charges for Aerodrome Certification and Security. 1. Grant of Hellipad Approval. 2. Renewal (Two Years). 3. Grant of Aerodrome Approval (outside the State of Kuwait). 4. Renewal of Aerodrome Approval for Two Years (outside the State of Kuwait).
	2 100 0.250 25	19. General Charges: 1. Attested copies of Certificates, Licenses or Approvals (per page). 2. Application submitted by Companies, Entities or Organizations to amend or alter any document published

		by the DGCA which is not mentioned above. 3. Application to review and approve or recognize any Procedures Manual (per page) with a minimum charge of KD 10 (Excluding OPM, MOE, MTOE, MS and MEL). 4. Review and Attest Foreign Aircraft Technical Documentation to Grant permission to operate to Kuwait International Airport (per aircraft).
--	--	--

Article No. (2)

Renting a space at Kuwait International Airport for commercial purposes

An amount of KD100 shall be collected monthly for each square meter or less from companies, corporations and other parties desiring to rent an area inside or outside the airport terminals to be used for advertising and publicity and/or other purposes in accordance with the regulations and terms set by the Directorate General of Civil Aviation and without prejudice to the contractual obligation set between the Directorate General of Civil Aviation and the advertising and media companies in this regard. This new rental charge is only applicable to new contracts signed after the issuance date of this resolution.

Article No. (3)

Operating Airlines at Kuwait International Airport or their appointed representatives will:

- 1- Provide the Directorate General of Civil Aviation with the maximum takeoff weight upon submitting their seasonal flight schedules as it is the basis for which they will be invoiced. If such information is not given, invoicing will be based on the maximum takeoff weight of the aircraft type operated regardless of any subsequent claims for amount differences.
- 2- If an airlines wishes to be invoiced for the due charges on monthly basis, the undertaking form made for this purpose should be filled in and airlines should comply with its clauses.

Article No. (4)

Exemption of landing, lighting and parking charges

The following aircrafts shall be exempted from landing, lighting and parking charges:

- 1- The aircrafts of United Nations and its agencies, and also the international and regional organizations.
- 2- The aircraft of the official delegations (based on reciprocal treatment.)
- 3- The aircrafts dedicated to the services of both International Red Crescent and International Red Cross organizations, and also any aircraft dedicated to rendering general humanitarian services.
- 4- The national and foreign government aircrafts (based on reciprocal treatment.)
- 5- Military aircrafts or civil aircrafts providing military services.
- 6- Aircrafts land for the purposes of technical, emergency or due to weather condition.
- 7- The President of the Directorate General of Civil Aviation or his delegated body shall have the right to exempt any other types of aircraft

Article. (5)

The following Ministerial Resolutions, which are referred to above, are to be annulled and cease to have effect as of the date this

Resolution will have been enforced:

- Resolution No. (1) of year 1976
- Resolution No. (107) of year 1982
- Resolution No. (30) of year 1984
- Resolution No. (31) of year 1984
- Resolution No. (12) of year 1992
- Resolution No. (24) of year 1992
- Resolution No. (27) of year 1993
- Resolution No. (27) of year 1994
- Resolution No. (14) of year 2000
- Resolution No. (36) of year 2004

Article (6)

This resolution shall be published in the official gazette, and shall enter into force as of 01/10/2017

Salman Sabah Alsalem Alhmoud Alsabah

President of Civil Aviation

Issued on 22 jun 2017